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PRODEJ PRODEJ 
VÁNOČNÍCH VÁNOČNÍCH 

KAPRŮKAPRŮ

Kontakt: 728 637 130

úterý 20. až pátek 23. 12.
od 9 do 16 hodin

na sádkách Červený Hrádek 

středa 21. až pátek 23. 12.
od 9 do 16 hodin

na nám. T.G.M. pod kašnou

Hodně štěstí, zdraví, 
úspěchů v novém roce 

a dobrou chuť při konzu-
maci vánočního kapra vám 

přejí František Budka a jeho 
spolupracovníci.

SEDLČANY Na náměstí T. G. 
Masaryka, nejen v okolí vá-
nočního stromu, pracovali 
v listopadu a začátkem pro-
since dlaždiči. Tu a tam bylo 
vidět hromádky dlažebních 
kostek a kopečky zeminy při-
pomínající krtiny. 

Sedlčanský starosta Ivan 
Janeček k tomu řekl: „Pod-

le mého názoru dlažba trpí 

při konání trhů, které bývají 

zpravidla třetí středu v mě-

síci. Jak jsem zjistil, tak si 

někteří z nich svoje stánky 

přitloukají vždy na několika 

místech kolíky, aby svoje pro-

dejní místo ochránili před vě-

trem. To pro mne byla novin-

ka. Kostky nejsou ze žuly, ale 

z měkčího materiálu, jdou 

lehce vytrhnout a mozaika je 

tím místy porušená.“ 

Konstatoval, že na stavu 
dlažby se v části prosto-
ru negativně podepsala 
také akce Martina Macíka. 
V neděli 27. listopadu se 
na sedlčanském náměstí 
loučil se svými příznivci 
a předváděl vozidla, která 
se zúčastní Rallye Dakar 
2023. Sedlčanské technické 
služby následně dostaly po-
kyn, aby neprodleně zajisti-
ly i v té části náměstí, kudy 
na T.G.M. kamiony najíždě-
ly, opravu. Janeček před-
pokládá, že se domluví se 
sedlčanským závodníkem 
i na úhradě faktury.

Marie Břeňová

POČEPICE V obci, která má 
ještě pět osad – Rovina, 
Veselíčko, Skuhrov, Vitín 
a Oukřtalov – se počet oby-
vatel příliš nemění. V sou-
časné době jich tu trvale 
žije 550, což je asi o 10 lidí 
více než před deseti lety. 
I když nejde hovořit o po-
pulačním boomu, je to 
na druhé straně signál, že 

se zde venkov nevylidňuje. 
Výsledky komunálních 

voleb postavily na další 
čtyři roky do čela Poče-
pic výhradně ženy. Vedle 
starostky Hany Kolíno-
vé a místostarostky Olgy 
Kymlové jsou v zastupi-
telstvu Dagmar Balážová, 
Lenka Martínková, Pavlína 
Matalová, Lucie Martín-

SEDLČANY Na ustavující 
schůzi zastupitelstva složilo 
slib dvacet z jednadvaceti 
zvolených zastupitelů. Zdra-
votní stav dosud nedovolil, 
aby tak učinil i bývalý sta-
rosta Miroslav Hölzel, který 
dostal od voličů znovu man-
dát pro roky 2022 až 2026. 

„Budeme čekat, zda bude 

v takové zdravotní kondici, 

aby se mohl v pondělí 19. 

prosince zastupitelstva zú-

častnit a slib složit. Pokud se 

tak nestane, tak Miroslavu 

Hölzelovi mandát z minu-

lého volebního období trvá. 

Případné další odložení 

slibu není žádnou vážnou 

okolností, která by nějakým 

způsobem ohrožovala chod 

zastupitelstva,“ komentoval 
situaci sedlčanský starosta 
Ivan Janeček.          -mb-

PŘÍČOVY Nad větrným mlý-
nem se v pátek 2. prosince 
vznášely první sněhové 
vločky, všude kolem bylo 
pěkně „lezavo“, ale mezi 
zdmi zříceniny bylo mno-
hem lépe. Už pošesté si 
zde totiž ve stejném čase 
rozdělali oheň čerti, kteří 
se v tomto tajemném, a tak 
trochu i pohádkovém mís-
tě, věnovali dětem.

Peklo existuje, 
tvrdí čerti ze 
Sedlčan

A protože čertů a čer-
tic byl skutečně pořádný 
houf, další pekelníci se 
malým i velkým přícho-
zím věnovali i na několika 
dalších místech u bývalé-
ho mlýna. Na veškeré to 
hemžení až do večerních 

Starosta Sedlčan Ivan Janeček (uprostřed), Libor Novotný 
(vpravo) a Radek Machač při sázení nových stromků v Aleji 
Tomáše Hellera. Více na straně 2

Počepice řídí samé ženy. 
Při své práci nezapomínají 
ani na obyvatele pěti osad

ková, Ludmila Marešová, 
Jarmila Nývltová a Hana 
Hájková. Na ustavující 
schůzi byly také zvoleny 
státem povinné výbory – 
fi nanční a kontrolní. Zatím-
co ve fi nančním výboru je 
ryze ženské obsazení a ve-
dle předsedkyně Lenky 
Martínkové jsou členy Jana 

Zastupitel Miroslav Hölzel 
dosud nesložil slib

Dlaždiči napravují 
pochybení

Nad větrným mlýnem se ženili čerti, 
v jeho zdech se ale věnovali dětem

hodin dohlížel Mikuláš se 
svojí nezbytnou Knihou 
hříchů společně se třemi 
anděly, kteří sice „poleto-
vali“ hned sem, hned tam, 
ale i tak museli být hezky 
prokřehlí. Nebo ne? „Tohle 

počasí neobjednávali čerti, 

ale my (smích). Nám zima 

není, my jsme se pořádně 

nabalili,“ tvrdili unisono 

Pokračování na straně 4

Pokračování na straně 5
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POČEPICE Ve většině re-
gionu se vánoční stromy 
rozzářily již v sobotu 26. 
listopadu před první ad-
ventní nedělí. V Počepi-
cích je zvykem nasvítit jej 
až později. Starostka obce 
Hana Kolínová upřesnila, 
že letos tak učiní v sobo-
tu 10. prosince. Stromek 
bývá ozdoben a umístěn 
na návsi proti bývalému 
hostinci U Čápa. 

„Tradičně u stromku vy-

stoupí s pásmem básniček 

a písniček školáci, přibližně 

půl hodiny hrává koledy 

skupina Repete. Podává se 

také drobné občerstvení. 

Tak to plánujeme i letos,“ 
doplnila místostarostka 
Olga Kymlová. „Naše osady 

si akci organizují samostat-

ně, většinou vše zajišťují 

místní hasiči. Například 

v Rovini vánoční strom roz-

svěceli v neděli 27. listopa-

du,“ dodala. Obě zdůrazni-
ly, že hlavním posláním je 
sejít se, na chvíli se zastavit 
a společně si popovídat. 
„Bohužel, na většinu po-

dobných akcí chodí stejný 

okruh lidí, kteří s obcí vše 

prožívají a vnímají, co se 

v ní děje celá dlouhá léta,“ 
dodala. 

Místostarostka potvr-
dila, že určitá pospolitost 
se z venkova vytrácí. „Ur-

čitě v tom nejsou Počepice 

výjimkou. Je řada kritiků, 

kteří tvrdí, že se v obci nic 

neděje, když se ale děje, tak 

stejně nikam nepřijdou,“ 
podotkla. Argument, že 
dnešní doba je uspěchaná, 
odmítla: „Ten, kdo si chce 

udělat čas, tak si ho určitě 

udělá.“            -mb-

SVATÝ JAN Podle dat z ama-
térské meteorologické sta-
nice Miroslava Votruby ne-
byl listopad na Svatojansku 
z hlediska počasí ničím výji-
mečný.

Průměrná měsíční teplo-
ta 3,91° C nevybočila z řady. 
Nejchladněji bylo za sledova-
ných 11 let v roce 2016 (2,66° 
C), nejtepleji v roce 2014 
(5,99°C). Napršelo 31,1 mm 

srážek, což patřilo k lepšímu 
průměru. Co je ale důležité, 
celkový letošní úhrn srážek 
od začátku roku se tak vy-
houpl ve sledovaném obdo-
bí na první místo.             -red-

PRAHA Dobrovolné hasičky 
a hasiči ze Středočeského 
kraje, kteří uspěli v různých 
soutěžích v požárním spor-
tu, převzali v úterý 29. listo-
padu na krajském úřadě po-
děkování a pamětní plakety 
od hejtmanky Petry Pec-
kové a starosty Krajského 

sdružení hasičů Středočes-
kého kraje Oldřicha Laciny. 
Za své výkony na Mistrov-
ství ČR v požárním sportu 
byli oceněni také muži SDH 
Líchovy.

V současné době je Kraj-
ské sdružení hasičů Středo-
českého kraje tvořeno 12 

okresy, které čítají 1 199 sbo-
rů. Členskou základnu tvoří 
56 276 osob. Z tohoto počtu 
je 10 400 mladých hasičů 
do 18 let. Ve Středočeském 
kraji je registrováno 292 ko-
lektivů mladých hasičů a 268 
sportovních oddílů.

František Čermák

Listopad

2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022

meteoro-

logické

dny

chladné – teplota max. 
nižší jak 10 st. C

26 19 16 13 29 26 18 20 20 30 21

mrazivé – teplota min. 
nižší jak 0 st. C

4 10 1 9 11 6 10 5 14 13 10

ledové – teplota max. 
nižší jak 0 st. C

1 1 2 1

teplota 

v st. C

nejnižší v měsíci -3,8 -6,3 -0,9 -3,8 -7,3 -1,1 -7,2 -2,0 -3,8 -3,7 -3,8

dne 15. 27. 22. 3. 15. 16. 28. 10. 30. 23. 19.

nejvyšší v měsíci 12,9 17,1 13,8 16,5 13,0 13,1 15,3 13,4 17,1 9,7 14,6

dne 3. 8. 4. 10. 1. 2. 6. 17. 2. 2. 1.

měsíční průměr 4,61 3,92 5,99 6,55 2,66 4,47 4,51 5,64 3,73 3,39 3,91

srážky 

v mm

za měsíc 25,7 18,7 14,7 47,8 34,5 27,9 9,6 24,5 16,1 32,8 31,1

nejvyšší v měsíci 11,5 6,4 10,5 24,1 6,4 5,6 2,8 9,4 7,2 9,0 16,7

dne 29. 10. 18. 20. 19. 21. 2. 12. 2. 1. 4.

úhrn od počátku roku 419,7 608,9 535,2 367,4 452,4 452,9 303,5 416,3 504,2 504,6 610,9

deštivé dny v měsíci 5 10 7 15 11 13 6 10 5 8 13

vítr 

v m/s

nejvyšší náraz větru 
v měsíci

11,2 7,0 15,0 7,2 9,1 7,0 11,4 5,4 5,1 3,4

dne 24. 27. 30. 27. 20. 5. 17. 20. 22. 10.

Po třinácti listopadových deštivých 
dnech je úhrn srážek za posledních 
jedenáct let nejvyšší

Hejtmanka Pecková poděkovala 
líchovským hasičům

SEDLČANY Na konci listo-
padu pokračovala výsadba 
dalších stromů na vycház-
kové trase od sedlčanského 
vodojemu na Oříkov, která 
nyní nese název Alej Tomáše 
Hellera. Příjemcem dotace 
na výsadbu je tentokrát měs-
to a pokračuje tak v činnosti, 
kterou předtím prováděla 
sedlčanská 1. ZŠ.

Výsadby se zúčastnily 
rodiny s dětmi, učitelé, žáci 
z bývalé třídy učitele Tomá-
še Hellera, kteří jsou dnes 
již sedmáci a dva jeho žáci, 
kteří již školu opustili. Pří-
tomni byli rovněž kamarádi 
a blízcí příbuzní sedlčan-
ského zesnulého kantora 
a ochránce přírody. Strom-
ky zajistil zahradník Martin 
Čihula, který rovněž před-
vedl, jak se mají zasazovat. 
Jámy pro ně vyhloubili 
zaměstnanci Sedlčanských 
technických služeb. 

„Nových stromků je třináct 

a jsou opatřeny ochranným 

pletivem proti okusování zvě-

ří,“ sdělil ředitel 1. ZŠ Sedlča-
ny Libor Novotný, který se 
společně se starostou města 
Ivanem Janečkem na sáze-
ní také podílel. V aleji byly 
na doporučení Martina Čihu-
ly vysazeny třešně ptačí, pro-

tože jak už název napovídá, 
jejich plody jsou vhodné pro 
ptactvo. Akce byla spolufi -
nancována grantem od Na-
dace Partnerství.

„Mám radost z toho, že 

ve městě má sázení nových 

stromů i u mladých lidí pod-

poru a že se obecně zajímají 

o přírodu,“ podotkl starosta 
Sedlčan Ivan Janeček a do-
dal: „Například ve středu 30. 

listopadu se sešla s historikem 

Tomášem Zouzalem skupi-

na lidí, v níž byli zastoupení 

ředitelé škol a další lidé, kteří 

se chtějí angažovat při obno-

vě aleje podél cesty k božím 

mukám mezi Vítěží a Červe-

ným Hrádkem. Historicky tam 

byla cesta, podél níž rostly 

stromy. Některé zůstaly, jiné 

odešly stářím a pan Zouzal se 

začal o tuto záležitost hodně 

zajímat. Proto byla svolána 

do sedlčanské restaurace 

Na Vyšehradě první pracovní 

schůzka. Jejich záměr obno-

vit tuto alej je dobrým poči-

nem. Pan Zouzal je mladý, 

vzdělaný a charismatický člo-

věk, který má na život v na-

šem městě a jeho okolí zdravý 

pohled a dokáže se pro dobré 

věci nadchnout a přenést to 

i na další lidi.“

David Myslikovjan

Pokračovala výsadba stromů 

v Aleji Tomáše Hellera

Vánoční strom nasvěcují 
Počepice později
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LÍCHOVY Na silnici I/18 
v katastru obce přejel de-
větačtyřicetiletý řidič v so-
botu 3. prosince odpoledne 
vpravo mimo komunikaci, 
kde narazil do pomníku 
a poté ještě do velkého 
kamene. Motorista z místa 
havárie odešel, po cestě ho 

však nalezla hlídka policie. 
Provedená dechová zkouš-
ka byla u muže negativ-
ní, pozitivní byl však test 
na drogy. Navíc se ukázalo, 
že muž má platný zákaz ří-
zení.

ŠTĚTKOVICE V katast-
ru obce vběhla 2. prosin-

ce v ranních hodinách 
do jízdní dráhy projíždě-
jícímu osobnímu vozidlu 
srna, která z místa střetu 
následně odběhla. Ke zra-
nění osob nedošlo.

Informace v této rubrice 

pocházejí ze svodek PČR 

Příbram

Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, 
přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

Č E R N Á  K R O N I K A

SEDLČANY Tři dodavatelé 
byli osloveni Městským 
úřadem Sedlčany s po-
ptávkou, zda se chtějí 
ucházet o zpracování 
plánu správy hospoda-

ření v městských lesích. 
Zájem o vyhotovení po-

třebného dokumentu z nich 
projevili dva uchazeči. Rad-
ní odsouhlasili, že budou 
ve spolupráci pokračovat 

se společností Lesoprojekt 
Stará Boleslav. Nadále také 
zůstává, že o městské lesy 
pečuje podle uzavřené 
smlouvy Miroslav Votruba 
z Polesí Svatý Jan.          -mb-

Školství v informačním věku
České školství prochází 
významnou proměnou. 
Nejedná se jen o intenziv-
ně diskutovanou proměnu 
obsahu učiva, ale i zavá-
dění nových technologií 
do výuky. Je třeba, aby 
školy byly schopné udržet 
krok s měnícím se světem 
kolem nás a děti byly sku-
tečně připravené na život.

Projekt MAP Sedlčan-
sko se snaží podporovat 
zejména ten segment digi-

talizace škol, který zavádí 
práci s informačními tech-
nologiemi přímo do výu-
ky. Zařízení v rukou dětí 
má pomoci jak učiteli 
v práci např. jako zdroj in-
formací, tak zábavnou for-
mou testování. Co pova-
žujeme za velmi důležité 
je, že děti mohou praco-

vat na různých úrovních 
dle svých schopností 
a poměřovat vlastní vý-
kony a posun v čase. Aby 
toto bylo možné, spolu-
pracujeme s fi rmou Glitr 
na vývoji nové aplikace, 
kterou již některé školy 
ověřují. Svoje zkušenos-
ti s aplikací Glitr mohli 
pedagogové 1. stupně re-
gionu Sedlčanska sdílet 
na setkání v Počepicích 
22. listopadu, které jsme 

uspořádali ve spolupráci 
s Národním pedagogic-
kým institutem. Pracovní-
ci NPI rovněž představili 
pedagogům inspirace pro 
rozvoj digitálních kompe-
tencí žáků.

O tom, že je oblast 
digitalizace vzdělávání 
v našem školství prioritní, 

svědčí i letošní meziná-
rodní konference SKAV 
(asociace zastřešující vý-
znamné neziskové orga-
nizace i školské asociace 
v oblasti vzdělávání), vě-
novaná tématu digitální-
ho wellbeingu. Wellbeing 
je nový klíčový termín 
v této oblasti, volně a ne-
dostatečně překládaný 
jako pohoda či nálada 
a pro školství používaný 
jak ve vztahu k učitelům, 
tak k žákům. Z konferen-
ce zaznělo volání po ote-
vřenosti učitelů vzhledem 
k digitalizaci. Z prezen-
tovaných dat vyplynulo, 
že aktivní a kreativní vy-
užívání digitálních zaříze-
ní má na wellbeing mla-
dých lidí spíše pozitivní 
vliv. Ze strany odborníků 
i zúčastněných studentů 
bylo odsouzeno nařízení 
mnohých škol zakazují-
cí mobily ve třídě jako 
neefektivní. Naopak by 
bylo vhodné využívat je 
pro výuku v „aktivním 
módu“. 

Nebojme se tedy digita-
lizace školství, jako se ne-
bojíme digitalizovat svůj 
vlastní život.

Radmila Veselá

manažerka projektu Místní akční plán vzdělávání Sedlčansko III, regist-

rační číslo CZ.02.3.68/0.0/0.0/20_082/0022874

PR

Dne 10. prosince uplynou 
dva roky, co nás navždy opustil náš 
milovaný manžel, tatínek, dědeček, 

pradědeček, bratr a švagr pan 

Josef Hejsek 
z Jesenice.

Stále s láskou vzpomínají manželka, 
děti, sestra a švagři s rodinami.

Vzpomínku tichou chceme Ti dát, aby každý vzpomněl, kdo měl Tě rád.

Plán hospodaření v lesích 
zpracuje Lesoprojekt

SEDLČANY Odhadem ko-
lem šedesáti seniorů se 
sešlo v pondělí 5. prosin-
ce ve 13 hodin v Kultur-
ním domě Josefa Suka 
v Sedlčanech, aby svojí 
účastí ukázali, že činnost 
Klubu důchodců jim chy-
bí. Někteří z těch, které 
jsme oslovili potvrdili, že 
by byli ochotni být ve vý-
boru, tedy party, která by 
činnost vymýšlela a orga-
nizovala. 

K seniorům nejprve 
promluvil starosta Sedlčan 

Ivan Janeček a ihned poté 
vzal mističku s bonbóny, 
aby symbolickou nadílkou 
suploval sv. Mikuláše, kte-
rý ve stejný den nadělo-
val. Bylo vidět, že toto ges-
to, kdy všechny přítomné 
obešel, bylo seniorům 
příjemné. Mikrofonu se 

ujal také zastupitel města 
a ředitel kulturního domu 
Martin Severa, Vladimír 
Voráč, radní Karel Marek 
a vedoucí sociálního od-
boru města Věra Skálová. 
Ta mimo jiné oznámila 
termín schůzky aktivní 
skupiny, která se uskuteč-
ní ještě letos v městském 
muzeu ve čtvrtek 15. pro-
since v 10 hodin.

O dobrou náladu se 
postarali tři osvědčení 
muzikanti ve složení Ol-
dřich Jarůšek, Jiří Papáč 

a Jan Bursík. K setkání, 
které (snad) lze označit 
za restart klubu důchod-
ců, a k názorům někte-
rých účastníků se vrátíme 
v příštím čísle Sedlčanské-
ho kraje, mimořádném vá-
nočním vydání.

Marie Břeňová

Při restartu 
klubu důchodců 
suploval 
starosta 
sv. Mikuláše

Starosta Ivan Janeček obešel všechny přítomné v sále a vybídl je, 
aby si sáhli do misky pro mini mikulášskou nadílku. Občerstvení 
ale bylo pro seniory bohatší – mohli ochutnat jednohubky, chlebíč-
ky nebo sladkosti.
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Rybařová a Dagmar Balá-
žová, v kontrolním výboru 
bude spolu s předsedkyní 
Jarmilou Nývltovou a Pav-
línou Matalovou pracovat 
také muž – Zdeněk Peká-
rek, předchůdce současné 
starostky Kolínové. 

Z rozhovoru se sta-
rostkou Kolínovou a mís-
tostarostkou Kymlovou 
vyplynulo, že ženský tým 
se nepovažuje za raritu ta-
kového charakteru, kterou 
by bylo nutné medializovat. 
„V Počepicích byla sestavena 

jediná kandidátka a po důvo-

dech, proč tomu tak je, jsme 

nepátraly,“ říkají shodně. 
Svoje názory a plány přiblí-
žily v odpovědích. 

Rozdělily jste mezi 

zastupitelky úkoly z ob-

lastí, k nimž mají nejblíž 

a kterým se budou zvlášť 

věnovat?

Olga K.: Na tom jsme se 
ještě nedohodly. Je dost 
krátce po volbách, z před-
chozího zastupitelstva 
pokračuje kromě paní sta-
rostky a mne jen Hanka 
Hájková. 

Hana K.: Podle mne by 
bylo fajn, kdyby si některé 
úkoly kolegyně vzaly za své, 
tak by se udělalo i víc prá-
ce. Dosud podobný styl 
práce v Počepicích nefungo-
val a vše leželo především 
na starostovi. Každý na něj 
přišel s žádostí: „Starosto, 
zařiď.“ Dala jsem nějaké 
náměty, co by si mohly ko-
legyně rozebrat a s čím by 
pomohly, abychom se posu-
nuly. Zastupitelky se teprve 
v komunální politice snaží 
zorientovat. Je pro ně no-
vou věcí. Nechci tím ale říci, 
že se na pracovní jednání 
nepřipravují, naopak z toho 
mám dobrý pocit. 

Do jaké míry vám po-

máhá příručka Nejlepší 

zastupitel na světě, kterou 

máte v kanceláři na stole?

Olga K.: Jde o nový mate-
riál, který nám ministerstvo 
pro místní rozvoj právě do-
ručilo, a ještě jsem se s ním 
nestačila seznámit.

Hana K.: Pro začínající za-
stupitele může být příručka 

Počepice řídí samé ženy. Při své práci 
nezapomínají ani na obyvatele pěti osad

užitečná. Jsou v ní shrnuty 
základní informace o ob-
cích, o nakládání s obecním 
majetkem, o právech a po-
vinnostech.

Jaké stěžejní akce máte 

pro rok 2023 v plánu?

Olga K.: Budeme dě-
lat chodník, který povede 
od obchodu Pavla Hejhala 
okolo fary. Bude končit kus 
za autobusovou zastávkou, 
aby se dalo bez rizik přejít 
na druhou stranu. Cíl akce je 
jasný – zvýšení bezpečnosti 
chodců. 

Hana K.: Máme přislíbe-
nou na uznatelné náklady 
státní dotaci ve výši 2,7 mi-
lionu korun, což pokryje ne-
celou polovinu nákladů. 

Olga K.: Projekt, včetně 
předpokládaných nákladů, 
se totiž připravoval v době, 
kdy ceny byly na úplně jiné 
úrovni než v současnosti. 

Hana K.: Ono nejde jen 
o materiál a vlastní práce, 
ale musíme například platit 
technický dozor a na to se 
už dotace nevztahuje. Ale 
musíme se s tím vypořádat.

Zmíníte i další plány 

na příští rok?

Hana K.: V prvních třech 
měsících příštího roku se 
budeme snažit o podání sta-
vebního povolení na stavbu 
vodovodu, kanalizace a čis-
tírny odpadních vod. Ře-
šíme opravu hřbitovní zdi, 
která je v havarijním stavu. 

Jak se v Počepicích žije 

občanům? Mají možnost 

například získat stavební 

parcelu nebo obecní byt?

Olga K.: To by byl spíš do-
taz na ně, jak se jim v obci 
žije... Jeden pozemek zakou-
pený zastupitelstvem ve vo-
lebním období 2014–2018 
na zastavění máme. Pro-
zatím jsme se neposunuli, 
protože se řeší vodovod 
a kanalizace a od zasíťová-
ní a připojení se všechno 
odvíjí. V současné době se 
prováděla čerpací zkouška 
u vrtu, který by mohl vydat-
ností být dostatečný pro Po-
čepice a Rovinu. To je nyní 
stěžejní záležitost. Patříme 
k obcím, které se snaží při-
vést pitnou vodu přivadě-
čem z jižních Čech. 

Hana K.: Zásoby podzem-
ních vod v regionu klesají. 
Proto jednáme společně 
s Petrovicemi a dalšími ob-
cemi, které by měly zájem 
se připojit, o dálkovém při-
vaděči. Vnímáme to tak, že 
kdybychom nezačali s pří-

pravami, znamenalo by 
to odsunutí problému pro 
další desetiletí. Senátor Petr 
Štěpánek, i když už není sta-
rostou, nám posílá průběž-
né informace, rozhodně tato 
záležitost neusnula.

Máte v majetku objekt, 

který byste případně 

na obecní byty přestavěli?

Hana K.: Máme jedenáct 
obecních bytů a prozatím je 
to maximum. 

A jaké plány máte 

s obecní budovou, která je 

naproti obecnímu úřadu?

Olga K.: Budova původ-
ně sloužila ve 20. letech 
minulého století jako kam-
pelička. Později tam byl 
poštovní úřad a knihovna. 
Knihovna se přestěhovala 
do prvního patra obecního 
úřadu, ale počítáme s tím, 
že se na předcházející místo 
zase vrátí. Budovu bychom 
rádi opravili a využili ji jako 
komunitní centrum s pro-
storem pro výstavy a další 
akce, například vítání ob-
čánků... To v současné době 
pořádáme v budově obecní-

ho úřadu, kde slouží jedna 
místnost jako zasedací síň 
a je využívaná i pro další 
obřady.

Hana K.: S rekonstrukcí 
příští rok zřejmě nezačne-
me, ale máme studii a za-
čneme připravovat projekt 

a poté budeme shánět do-
tace. Komunitní centrum by 
mělo být prostorem vhod-
ným pro všechny generace 
našich občanů. To znamená, 
že bude otevřený jak aktivi-
tám starších lidí, tak i tvoře-
ní dětí v předškolním věku. 

Pamatuje obec také 

na životní výročí občanů?

Olga K.: Navštěvujeme 
s dárkem jubilanty při dovr-
šení padesáti, šedesáti, pěta-
šedesáti, sedmdesáti, pěta-
sedmdesáti a osmdesáti let. 
Za občany nad osmdesát let 
chodíme s gratulací, dárkem 
a pamětním listem každý 
rok. Pokud jde o zlaté nebo 
o vzácné diamantové svat-
by, tak trochu problémem 
je, že se o takovém výročí 
nemusíme ani dozvědět. 
Myslím si, že většina těch, 
kteří uzavřeli sňatek před 
padesáti nebo více lety, by 
zájem o slavnostní obřad 
měli, ale sami nás na to ne-
upozorní, počítají s tím, že 
obec i tohle ví... 

Pamatujete při sestavo-

vání rozpočtu na osady?

Hana K.: Určitě ano, příští 
rok se bude v Rovině pokra-
čovat v rekonstrukci hasi-
čárny a této osady se také 
týká připojení na kanalizaci. 
Ve Vitíně budeme také řešit 
opravu hasičárny, bude se 
předělávat veřejné osvětle-
ní a pokud jde o Oukřtalov, 
tak chceme opravit cestu 
z Vitína do spodní části 
Oukřtalova.

Zajíždí stále do osad 

pojízdná prodejna pana 

Plavce? Podílíte se na ná-

kladech?

Hana K.: Ano, pan Pla-
vec se smíšeným zbožím 
do osad jezdí, v současné 
době ještě do Počepic, Rovi-
ny a Skuhrova jezdí také po-
jízdná masna. Pan Plavec má 
možnost žádat o příspěvek 
na tuto službu z rozpočtu 
obce a té možnosti využívá. 
Žadatele můžeme podpo-
řit ročně až částkou 60 tisíc 
korun. Do našich osad jezdí 
jeden den v týdnu.

Olga K.: Pro obyvatele 
osad je to velmi dobrá služ-
ba, zvláště pro seniory. 

Jak jste spokojeni s do-

pravní obslužností?

Hana K.: Ve srovnání 
s nedávnou minulostí, kdy 
přes Počepice jely jen tři au-
tobusy denně, je dopravní 
obslužnost poměrně dobrá. 
Například je využíván spoj 
do Sedlčan, který odtud 
jede v půl osmé, za hodinu 
si je schopen každý nakou-
pit a kolem půl desáté se 
vrací zpět...

Jak vnímáte rozdíly 

v práci starostů v obcích 

a ve městech?

Hana K.: V obcích sice 
žije mnohem méně lidí než 
ve městech, ale potřeby 
mají obdobné. Na rozdíl 
od městského starosty, 
který musí být především 
dobrým manažerem, má 
k ruce tajemníka a může 
úkolovat jednotlivé odbory 
a úředníky, jsou venkovští 
starostové na všechnu agen-
du sami. Starosta na vsi si 
musí všechno zjistit, zařídit 
a zajistit. Rozbije se napří-
klad kotel, tak se oblečeme 
do montérek... 

Marie Břeňová

Starostka Hana Kolínová (vpravo) s Olgou Kymlovou mají před 
sebou na příští rok hodně plánů. Některé akce ale nejsou bez 
dotace proveditelné.

Dokončení ze strany 1
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i na sedlčanském náměstí. 
„Dnes se děti společně 

s námi mohou naučit rozdě-

lávat pekelný oheň, budou 

k němu nosit dříví, házet 

míčky na terč a s čertem, 

který je kovářem, se pokusí 

vykovat sekyrku. S Lucife-

rem si zahrají karty o svoji 

dušičku, případně o dušič-

ku svojí maminky, a také si 

vyzkoušejí jednu novinku. 

Budou mít možnost poznat, 

jestli jsou silnější než čert, 

protože se s nimi budou 

přetahovat provazem. Kdo 

projde všemi stanovišti, 

u Mikuláše dostane odmě-

nu a může se zúčastnit čer-

tovské diskotéky u větrného 

mlýna,“ tvrdil hlavní čert.

Jde to i bez 
velkého strašení

Čerti Sedlčany mají 
hned několik svých typic-
kých znaků. Přestože jejich 
podoba vzbuzuje u dětí 
velký respekt, nikdy se 
nesnaží hlavně ty menší 
postrašit nebo dokonce vy-
děsit. Naopak, chovají se 
k nim velice hezky, poví-
dají si s nimi a vlastně i při-
spívají k jejich výchově. 
A přestože ani tentokrát 

nechyběla u větrného mlý-
na sem tam nějaká ta slzič-
ka, docela se jim to dařilo. 

A ještě jeden znak 
sedlčanských čertů nelze 
přehlédnout. Mají vtipné 
průpovídky. Když jedna 
holčička začala přenášet 
dříví s velkou vervou, 
vyděsilo to čerta natolik, 
že ji začal brzdit se slo-
vy: „Zadrž, takhle rychle 

ne! To bys nám tady strhla 

práci.“ Jedna z čertic se 
zase začala při hraní ma-
riáše zlobit na anděly, že 
dětem pomáhají, její kole-
ga Lucifer potom nemůže 
vyhrát a donutit tak děti, 

aby v pekle zůstaly a při-
kládaly do ohně. Lucifer 
se v hláškách nenechal 
zahanbit, protože prohlá-
sil: „Zase jsem prohrál, 

a přitom jsem tak hezky 

podváděl.“

David Myslikovjan

a už byli zase mezi dětmi.
Akce pod názvem Pek-

lo existuje, pořádaná sku-
pinou nadšenců, kteří si 
dali název Čerti Sedlčany, 
se těší mezi dětmi a jejich 
rodiči i prarodiči velké 
oblibě. A to přesto, že se 
každoročně koná s něko-
likadenním předstihem 
a všichni dobře vědí, že 
5. prosince tytéž postavy, 
objevující se pouze v jed-
nom období v roce, navští-
ví i jejich mateřské a zá-
kladní školy, domácnosti 
a samozřejmě se objeví 

Sváteční vánoční vydání
Sedlčanského kraje

u vašich prodejců již příští týden

Kominictví  Tuháček
tel.: 777 811 898
kominictvi.tuhacek@seznam.cz

 čištění    frézování
 vložkování
 revizní zprávy    sanace
 stavby a opravy komínů
 zajišťování revize

Prodám palivové dřevo měkké 1 200 Kč/prms 

a tvrdé 2 300 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

Koupím les nebo pole jakékoliv vý-

měry. Tel.: 730 529 545.          289/22

Výkup starých peřin. Tel.: 

606 514 445.           290/22

Koupím československé dukáty a jiné 
zlaté mince. Tel.: 778 080 060.        291/22 

Koupím srovnávačku s protahem 

Domov seniorů Vojkov

 hledá nové zaměstnance na pozici 

PRACOVNÍK(-CE) 

V SOCIÁLNÍCH SLUŽBÁCH
Požadavky: zájem o práci v oblasti přímé péče o seniory 

(práce u lůžka), bezúhonnost, empatie

Nabízíme: plat dle tarifních tabulek, po zapracování navíc 
osobní ohodnocení, pravidelné odměny 2x ročně, příplatky 

za směnnost a náročnost (plat cca 30 000 Kč hrubého)

Možnost variabilního plánování 12hodinových směn, 
dodatková dovolená 1 týden (tzn. celkem 30 dní za rok), obědy 

zdarma, příjemné pracovní prostředí

Dále nabízíme zprostředkování zvýšení kvalifikace

Nabídka práce i na částečný úvazek

Své nabídky spolu s životopisem zasílejte 

na e-mail: konickova@dd-vojkov.cz

Tel.: 737 430 788, 317 835 186

KDR nebo Rojek. Tel.: 774 707 147.    292/22 

Samovýroba palivového dřeva – Chra-

mosty. Tel.: 604 761 657.                         293/22

ZPRAVODAJSTVÍ

Mezisezónní 
servis 

zahradních traktorů 
zn. Seco, Karsit apod.

Tel.: 604 761 657

Nad větrným mlýnem se ženili čerti, v jeho 
zdech se ale věnovali dětem

Dokončení ze strany 1

Větrný mlýn se zaplnil bytostmi, které se mezi lidmi objevují jenom v jednom období v roce. 
Tento čert měl radost, že se malá návštěvnice trefi la do terče, a tak 
si s ní plácl.
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9. 

10.

16. 

10.

23. 

10.

30. 

10.

6. 

11.

13. 

11.

20. 

11.

27. 

11.

4. 

12.

OBEC

Dublovice 2 4 1 1 0 0 1 0 2

Hřiměždice 0 2 1 0 0 0 0 0 1

Jesenice 1 0 0 1 0 0 0 0 0

Kamýk nad Vltavou 3 5 3 1 2 1 1 1 1

Klučenice 0 0 0 0 0 0 0 0 0

Kňovice 0 0 1 0 1 0 0 0 1

Kosova Hora 4 4 3 0 1 0 1 0 3

Krásná Hora nad Vltavou 4 2 2 2 2 1 1 1 5

Křečovice 0 0 0 0 0 0 0 0 3

Křepenice 0 0 0 0 0 0 0 0 0

Milešov 3 0 0 0 0 0 0 0 1

Nalžovice 1 1 2 1 1 1 1 1 1

Nedrahovice 1 3 1 1 1 1 1 1 0

Nechvalice 1 1 1 4 1 1 1 1 1

Osečany 0 0 0 0 0 0 0 0 1

Petrovice 2 4 4 1 1 1 1 1 4

Počepice 1 0 0 0 0 0 0 0 0

Prosenická Lhota 0 0 1 0 2 0 0 0 0

Příčovy 0 0 0 0 0 0 0 0 0

Radíč 0 1 0 0 0 0 0 0 2

Sedlčany 19 17 15 7 7 8 9 7 19

Sedlec-Prčice 10 8 2 2 2 2 2 2 6

Solenice 0 0 1 1 0 0 0 0 1

Svatý Jan 0 1 0 0 0 0 0 0 1

Štětkovice 0 0 0 0 0 0 0 0 0

Vojkov 0 0 0 0 0 0 0 0 7

Vrchotovy Janovice 3 4 0 0 0 1 0 0 6

Vysoký Chlumec 3 0 3 1 0 0 0 0 3

Zduchovice 1 1 1 1 1 1 1 1 0

Celkem 59 58 42 24 22 18 20 16 69

KOSOVA HORA K obcím na Sedlčan-
sku, u nichž je patrné, že zastupite-
lé myslí na svoje občany a krajinu 
v níž žijí, a kde rozvoj neustrnul, 
rozhodně patří Kosova Hora. Při 

oslavách 750. výročí od první pí-
semné zmínky v letošním roce dali 
obyvatelé tím, že se zapojili do pří-
prav svými aktivitami, pozitivní 
signál, že se na ně radnice může 
spolehnout. Ať to byli skauti, dob-
rovolní hasiči, volejbalisté, klub 
seniorů, základní a mateřská škola 
a další dobrovolníci... Takových lidí 
tu žije většina. O to víc zabolí, když 
někteří jedinci to dobré ničí. S tím 
souvisela i první otázka, kterou 
jsme položili v krátkém rozhovoru 
Martinu Kramešovi, starostovi Ko-
sovy Hory. 

V čekárně na autobus poblíž 

náměstíčka je mapka, ve kte-

ré se turisté mohou jen těžko 

vyznat – je hustě pomalovaná 

různými nevkusnými sdělení-

mi. Neuvažujete o jejím očištění 

a poté kvůli vandalům umístění 

kamerového bodu?

V minulosti byla pomalovaná 
mapa vyčištěna, nicméně situace 
se stále opakuje, a proto dojde k její 
demontáži a přemístění na jiné mís-
to. O kamerovém systému zabírají-
cí detailně autobusovou zastávku 
neuvažujeme.

S tím souvisí další dotaz. 

V minulém roce nebo letech 

jste usilovali o to, aby město 

Sedlčany s vaší obcí uzavřelo 

smlouvu o dohledu městské 

policie v Kosově Hoře. Otevře-

te znovu tuto tematiku a ob-

rátíte se na nového starostu 

Sedlčan Ivana Janečka, zda by 

se k vašim požadavkům a ná-

vrhům vyjádřil a vše zvážil? 

Nově zvolené zastupitelstvo, kte-
ré vzešlo v Kosově Hoře z letošních 
komunálních voleb bude o tomto, 
ale i jiných záležitostech, v násle-
dujících měsících diskutovat.

Dosud se nepodařilo přes in-

tervence bývalého senátora Jiří-

ho Buriana a podpisové akce, aby 

generál Karel Mareš byl za svo-

ji statečnost odměněn státním 

vyznamenáním. V příštím roce 

bude mít ČR nového prezidenta. 

Máte v úmyslu učinit za podpory 

současného senátora Petra Ště-

pánka další pokus k nové hlavě 

státu?

Ano. Máme dohodnuto, že 
s podporou senátora Štěpánka zno-
vu podáme návrh na státní vyzna-
menání pro pana generála Mareše 
u nově zvoleného prezidenta ČR.

Budete schvalovat rozpočet 

na rok 2023. Jaké záměry byste 

zmínil jako prioritní? 

Prioritní akcí v Kosově Hoře je 
intenzifi kace čistírny odpadních 
vod Kosova Hora, dále vodovod 
a kanalizace v části pod hřbitovem. 
Akce jsou rozpracovány a budou 
dokončeny v průběhu letošní zimy 
a následujícího jara. Finanční ná-
ročnost je 10 milionů korun.

Jakou konkrétnější akcí bude 

pamatováno na osady? 

V osadách bude dokončová-
na výměna LED osvětlení za pů-
vodní již nevyhovující osvětlení. 
Opravy místních komunikací 
provedeme v Přibýšce, Lovčicích 
a Dohnalově Lhotě.

Zmíníte konkrétní případ, jak 

reaguje obec na vysoké náklady 

za energie? 

Vzhledem k tíživé energetické 
situaci jsme upravili dobu svícení 
veřejného osvětlení i počty instalo-
vaných svítidel.

Připravuje radnice o adventu 

nějakou akci? 

Rozsvícení vánočního stromu 
v neděli 27. listopadu na náměs-
tí v Kosově Hoře bylo pro letoš-
ní rok poslední organizovanou 
akcí obecního úřadu. Věřím, že 
adventní období a vánoční čas 
občané využijí k setkávání s pří-
buznými a rodinami. 

Marie Břeňová

V Kosově Hoře žije 
mnoho aktivních občanů 
a dobrovolníků, bohužel 
ale práci jiných někteří 
jedinci ničí

Martin Krameš, starosta 
Kosovy Hory

REGION Zatímco předchozí týdny 
jsme se zabývali přírůstky nebo 
úbytky o jednotky případů v něko-
lika málo obcích našeho regionu, 
tentokrát sledujeme prudký vze-
stup o 330 procent.

Počet potvrzených případů ná-
kazy koronavirem stoupl v Sedl-
čanech na dvouciferné číslo, 
nárůst sledujeme také v Dublo-

vicích, Hřiměždicích, Kňovicích, 
Krásné Hoře nad Vltavou, Kře-
čovicích, Milešově, Osečanech, 
Petrovicích, Radíči, Sedlci-Prčici, 
Solenicích, Svatém Janu, Voj-
kově, Vrchotových Janovicích 
a Vysokém Chlumci. Pokles sle-
dujeme pouze v Nedrahovicích 
a Zduchovicích. 

Olga Trachtová Hadáčková

Tabulka ukazuje raketový 
nárůst covidových případů
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SEDLEC-PRČICE Přicházíme 
do zadních prostor obcho-
du se smíšeným zbožím, 
který je na hranici areálu 
Vítka z Prčice. V tomto ob-
jektu v budoucnu vznik-
nou čtyři sály: „Čtyři syno-

vé Vítka, čtyři samostatné 

části,“ vysvětluje myšlenku 
Petr Kroužil.

„Postupně to přejde 

do třináctého století. Už 

máme založená okna. 

Konkrétně tady bude Lan-

dštejnský sál,“ dodává 
s pohledem na okna, která 
budí pozornost již dnes. 
Na stěnách tu visí umě-
lecké poklady ve velikosti 

120 x 200 cm, u každého 
list s popisem v češtině, 
angličtině a němčině. 
Jejich prohlídka je totiž 
zatím bez průvodce. Až 
bude stavba hotová, nebu-
dou obrazy v přízemí, ale 
v patře ve výstavní síni.

„Ty obrazy budou jed-

nou mít možná obrovskou 

cenu,“ říká Petr Krou-
žil s odkazem na znalce 
z památkového ústavu. 
Na prodej ale nejsou. „Já 

to dělám pro příští gene-

race. I když by mi fi nance 

za obrazy pomohly při bu-

dování areálu,“ podotýká 
s tím, že právě podle zmí-
něných odborníků vzniká 
druhá Slovanská epopej.

Za sérií stál nápad do-
stat životní příběhy Vítkov-
ců na plátno. Každý obraz 
je unikátní. Malířka Ale-
na Čížková z Bohutína je 
maluje skoro sponzorsky 
s tím, že jde o její životní 
dílo, že to tady po ní zůsta-
ne. O fi nancování se sta-
rá zejména zámek Český 
Krumlov. Každému obra-
zu ale předchází příprava, 
která je o to náročnější, 
pokud ještě není známa 
podoba místa v požadova-
né době.

„Já dám dohromady ten 

příběh, třeba pohřbení Jind-

řicha z Hradce na Velehra-

dě. Potřeboval jsem tedy vě-

dět, jak ten klášter vypadal. 

Povedlo se mi zbláznit lidi 

na Velehradě, aby mi dali 

za půl roku dohromady, 

jak vypadal Velehrad ve tři-

náctém století. Povedlo se 

a ten příběh se mohl zasa-

dit do té doby. Na obrazu je 

vidět, jak to tehdy opravdu 

vypadalo,“ popisuje proces 
zrodu každého z obrazů, 
které mají dokumentovat 
příběh českého království 
do Bílé hory, ale také to, 
jak tehdy vypadaly interié-
ry a exteriéry jednotlivých 
míst. Dohledalo se třeba, 
jak vypadal Rožmberk 
v roce 1274.

„Dokumentuje to, jak 

Habsburkové pomaloučku 

po těch našich zádech špl-

hali, šplhali, až se na náš 

úkor vyšplhali na nejmoc-

nější rod Evropy, pak vy-

volali třicetiletou válku 

a ve fi nále i první světo-

vou,“ láká Petr Kroužil 
na prohlídku obrazů.

Na obrazech jsou nej-
různější místa spojená 
s historií rodu Vítkovců 
od Práchně nad Horaž-
ďovicemi přes Nový Knín 
u Dobříše, Příběnice a Pří-
běničky, Velehrad, Lan-
dštejn až po Rožmberk, 
Hlubokou, Prahu a další. 
Ze zobrazených příběhů 
zmiňme například pohřeb 
Jindřicha z Hradce, tažení 
s Přemyslem Otakarem II., 
bitvu na Moravském poli, 
popravu Záviše z Falkn-
štejna, pomoc Karlu IV. 
nebo válku růží.

Celá série je již téměř 
hotová. Letos na podzim 
vznikly obrazy č. 21 a 22, 
zbývají ještě čtyři. Jejich 
financování se právě 
řeší. Při produktivitě čty-
ři obrazy ročně by tedy 
koncem příštího roku 
mělo být dílo kompletní. 
Až bude hotovo, přijde 
jeden poslední, obrov-
ský, složený ze dvou bi-
tev roku 1179.

Alena Čížková není his-
toričkou, takže s ní musí 
Petr Kroužil neustále spo-
lupracovat i na drobných 
detailech. Hlídá i oděvy, 
aby odpovídaly konkrétní 
době. Často se tak stává, 
že něco, co už na plátně 
je, musí dostat jinou po-
dobu. „Kouzlo originálu 

je, že na něm bude při pro-

svícení vidět, kde je něco 

opraveno, přemalováno. 

To v kopii nenajdeme. Je 

to nezfalšovatelné. Všech-

no je olejem na plátně 

tak, jako to bývalo,“ říká 
Petr Kroužil s okouzlením 
z procesu.

Olga Trachtová 

Hadáčková

V Í T E K  Z  P R Č I C E  ( 6 )

Vzniká Vítkovská 
epopej?

U každého obrazu je jeho trojjazyčný popis.

REGION Monika Schindlová 
z Územního odboru Policie 
ČR v Příbrami upozornila, 
že 25. listopad je připomínán 
jako Mezinárodní den proti 
násilí na ženách. Jde o vážné 
téma. A jak potvrdila, svému 

okolí se může agresor jevit 
jako milý a atraktivní muž... 
Jak v takových situacích po-
stupovat, kde hledat pomoc?

Co je myšleno domácím 

násilím páchaným na že-

nách?

Jedná se o takové cho-
vání, které vyvolává v part-
nerském soužití nebo v širší 
rodině u jedné osoby strach 
z osoby druhé. Přitom jde 
o lidi, kteří jsou na sobě často 
citově, sociálně nebo ekono-
micky závislí. Cílem násilní-
ka je získat převahu, kontro-
lu a moc. Domácí násilí může 
být fyzického, sexuálního či 
psychického charakteru. 
Děje se opakovaně, jeho 
intenzita narůstá, a protože 
k němu dochází v soukromí, 
tak je i beze svědků. Jsou při 
něm jasně vymezené role 
násilné a ohrožené osoby. 
Násilníci se na veřejnosti 
prezentují zcela odlišně než 
doma za zavřenými dveřmi.

Jak na násilí podle zku-

šenosti policistů nebo psy-

chologů reagují ženy?

Oběti se většinou samy 
od sebe se svým problémem 
nesvěřují, naopak se snaží 
skutečnost utajit, protože se 
stydí. Násilné chování přítele 
či manžela omlouvají a často 

obviňují samy sebe. Žena ob-
vykle vyhledává pomoc až 
po delší době, nebo až když 
jí jde o život. 

Co byste jim poradila, 

jaké kroky by měly pod-

niknout?

Měly by si uvědomit, že 
nikdo nemá právo ubližovat 
druhému, a že jednání násil-
nické osoby naplňuje znaky 
přestupků nebo dokonce 
trestných činů. Trestní ozná-
mení o domácím násilí lze 
podat na obvodním oddělení 
policie, na pracovišti krimi-
nálky, na státním zastupitel-
ství. Může být podáno ústně, 
písemně nebo telefonicky. 
Policie prověřuje i anonymní 
oznámení. Pokud jsou ohro-
žené děti, je možné obrátit 
se na odbor sociálně-práv-
ní ochrany dětí a mládeže 
na městském úřadu. 

A co pro ženu mohou 

nebo by měli policisté ná-

sledně udělat?

Policista na místě klade-
ním vhodných otázek rozpo-
zná, zda se jedná o domácí 
násilí. Na základě toho může 
rozhodnout o vykázání ná-
silné osoby ze společného 
obydlí, a to na dobu 10 dnů. 
Vykázání má preventivní 
charakter, odvrací se jím ak-
tuální hrozící násilný útok. 
Oběť má možnost v té době 
podat u civilního soudu ná-
vrh na předběžné opatření. 
Soud v něm může násilné 
osobě uložit, aby společné 
obydlí opustila, a aby se 
zdržela jakéhokoliv kontak-
tování ohrožené osoby, a to 
na dobu jednoho měsíce až 
jednoho roku. 

Vyžaduje se u vykázání 

ze společného domu nebo 

bytu souhlas ohrožené 

osoby?

Rozhodnutí o vykázání 
vydává policie bez projedná-
ní věci a z úřední povinnosti. 
Souhlas ohrožené osoby se 
nevyžaduje. Dobu vykázání 
nelze zkrátit ani se souhla-
sem oběti. Policie násled-
ně provádí kontroly, aby si 
ověřila, zda vykázaná osoba 
výzvu dodržuje.            -mb-

Žena obvykle vyhledá 
pomoc před agresorem až 
po delší době, nebo až když 
jí jde o život, říká Monika 
Schindlová

Monika Schindlová slouží 
u Policie ČR už dlouhá 
léta. I když se v současné 
době věnuje preventiv-
ní oblasti, zažila také 
na Sedlčansku v době, 
kdy pracovala jako pří-
bramská policejní mluvčí, 
nejeden případ týkající 
se domácího násilí.
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – kult. dům 
8. 12. Vánoční show

vystoupení všech členů 

tréninkových i rekreačních 

skupin Studia Dvojka; 16:00

14. 12. Kateřina Ševidová 

– Vánoční recitál

vánoční koncertní pořad 

mladé talentované zpěvač-

ky; 19:30

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR
9. 12. Koncert kapely 

Bárka

vánoční koncert na podpo-

ru Ochrany fauny ČR; 19:00

 Sedlčany – Pohoda club
9. 12. DnB Night

zahrají Hundread, Kymyk, 

Dr. Lomez, Dessouse; 21:00

10. 12. Semafor seznam-

ka party

hraje Michal Pešina, W.A.M. 

a ThomasOxy; 21:00

 Nechvalice – Nechvalic-
ká hospoda
10. 12. Předvánoční To-

tální nasazení

předvánoční koncert kapel 

Deratizéři, Totální nasazení 

a Peshata; 19:00

 Sedlčany – Beseda bar
10. 12. Repete v Besedě

koncert kapely Repete 

a hosta; 20:00

 Svatý Jan – kostel sv. 
Jana Nepomuckého
11. 12. Vánoční rozjímání

vánoční koncert; 12:00

 Kamýk nad Vltavou – 
kult. dům
17. 12. Vánoce s Kamýčkem

tanec s vánoční pohodou 

za zpěvu vánočních koled; 

17:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – kult. dům
17. 12. Adventní koncert 

kapely Fantom

vystoupí kapela Fantom 

a hosté Anna Marelová 

a Hedvika Helena Peterko-

vá; 17:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
17. 12. Šťastné a veselé

vánoční koncert; 19:00

18. 12. Vánoční koncert 

Infi nity Melody

vánoční koncert orchestru 

Infi nity Melody; 19:00

 Sedlčany – kostel sv. 
Martina
18. 12. Adventní koncert 

chrámového sboru

14:30

 Kamýk nad Vltavou 
– kostel Narození Panny 
Marie
19. 12. Vepřekův smíšený 

sbor

koncert, zazní vánoční ko-

ledy a Česká mše vánoční 

Jakuba Ryby; 19:00

 Sedlec-Prčice – zahrada 
ZUŠ
21. 12. Adventní Panop-

tikum

vánoční taneční a hudební 

vystoupení žáků ZUŠ, dětí 

z kapely RedBand, Ekola 

a Pikola; 17:30

 Osečany – náves
21. 12. Vánoční koledy

zpívání u vánočního stro-

mečku; 18:00

 VÝSTAVY

 Drážkov – Váchův 
špejchar
Našlose Sešlose

výstava autorské tvorby 

k 20. výročí založení spol-

ku Našlose

 Sedlčany – knihovna
Rozstříhej a sešij!

výstava výtvorů členek Pat-

chworkového klubu; do 4. 1.

 Sedlčany – kult. dům
Současná česká astrono-

mická fotografi e

výstava součástí oslav 60. 

výročí otevření hvězdárny 

Josefa Sadila

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury v muzej-

ním sklepním prostoru

Pro mě za mě

výstava fotografi í a kerami-

ky Lenky Faltejskové a Len-

ky Feldsteinové; do 6. 1.

 Petrovice – knihovna
Michaela Burdová Pro-

šková: Prodejní výstava 

olejomaleb

obrazy zvířat a přírody 

od známé spisovatelky; 

do 31. 1.

 PŘEDNÁŠKY

 Sedlčany – kino
7. 12. Dalekohledy a vesmír

přednáška Zdeňka Bardona, 

součást oslav 60 let sedlčan-

ské hvězdárny; 18:00

 DIVADLO

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
7. 12. Deštivé dny

americké drama uvádí 

Divadlo Ungelt; 19:00

11. 12. Tanec sváteční

vystoupí žáci Tanečního 

studia ELPÉ; 17:00

16. 12. Každá má svého 

Leona

muzikál uvádí divadlo 

Pluto; 19:00

 Kamýk nad Vltavou – 
kult. dům
10. 12. Manželské země-

třesení

komediální hru uvádí spo-

lek KRUH z Dobříše; 19:00

 Sedlčany – kult. dům
11. 12. Jak se čerti ženili

muzikálová pohádka pro 

děti; 15:00

20. 12. Adventní ťukání

tradiční vystoupení všech 

oborů ZUŠ; 18:00

 Sedlec-Prčice – kulturní 
sál ZŠ
16. 12. Možná přijdou 

i Vánoce

vánoční vystoupení dětí 

z MŠ a ZŠ Sedlec-Prčice; 

15:30, 17:00

 Hrachov – Centrum 
ochrany fauny
16. 12. Divadlo na větvi: 

Hlídali jsme Ježíška

tradiční vánoční příběh ne-

tradičním pohledem, veselá 

vánoční pohádka pro děti; 

17:00

 KINO

 Sedlčany 
8. 12. Vězeň svobody

fi lmový klub; 20:00

9. 12. Jízda na hraně

rakouské životopisné dra-

ma; 20:00

10. 12. Good Old Czechs

československý dokument; 

20:00

16. 12. Sami doma

česká komedie; 20:00

17. 12. Top Gun: Maverick

americké akční drama; 20:00

18. 12. Mimoni 2: Pa-

douch přichází

animovaná komedie; 15:00

 Vysoký Chlumec – bu-
dova úřadu
9. 12. Advent s českou 

pohádkou: S čerty ne-

jsou žerty

promítání klasické české 

pohádky na plátno; 18:00

16. 12. Advent s českou 

pohádkou: Šíleně smut-

ná princezna

promítání klasické české 

pohádky na plátno; 18:00

 SPORT

 Sedlčany – zimní stadion
7. 12. Pohárové utkání

HC Hrádek – HC Olbramo-

vice; 18:30

9. 12. Pohárové utkání

HC Rebel Sázava – HC 

Kačeři Příčovy; 18:30

HC River Boys Zvírotice – 

TJ Slavoj Obecnice; 20:25

10. 12. Pohárové utkání

HC Bubák Chlum – AHC 

Nový Knín; 12:00

HC Kňovice – HC Čerti 

Křepenice; 14:00

10. 12. Hokejové utkání

TJ Tatran Sedlčany – SK 

Žižkov Praha; 17:00

11., 18. 12. Veřejné bruslení

14:00–16:00

11. 12. Pohárové utkání

Rumola – Ševci Nový Knín; 

16:30

HC Huroni Vršovice – HC 

Domino; 18:25

Rybníkáři – HC Votice; 20:20

12. 12. Pohárové utkání

Stará garda Štětkovice – TJ 

Slavoj Obecnice; 18:30

DSK Daleké Dušníky – HC 

Medvědi Sedlčany; 20:25

14. 12. Pohárové utkání

HC Olbramovice – HC 

Žabáci Solopysky; 18:30

HC Hrádek – HC Miličín; 20:25

16. 12. Pohárové utkání

Stará garda Štětkovice – HC 

River Boys Zvírotice; 18:30

Stará garda Štětkovice B – 

Novit Neveklov; 20:25

18. 12. Pohárové utkání

HC Kačeři Příčovy – TJ 

Slavoj Obecnice; 16:30

HC Domino – HC Bubák 

Chlum; 18:25

HC Čerti Křepenice – HC 

Huroni Vršovice; 20:20

19. 12. Pohárové utkání

AHC Nový Knín – HC Kňo-

vice; 18:30

HC Votice – DSK Daleké 

Dušníky; 20:25

21. 12. Pohárové utkání

Ševci Nový Knín – Rybníká-

ři; 18:30

HC Medvědi Sedlčany – 

Rumola; 20:25

 Sedlčany
17. 12. Pochod k vánoční-

mu stromečku

tradiční vánoční pochod

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna
7., 14., 21. 12. Hajánek

podvečerní čtení pro děti; 

17:00

9. 12. Píšu, píšeš, píšeme

program pro mladé budou-

cí autory navštěvující 1. 

stupeň ZŠ; 13:00

9. 12. Pohádková babička

čtení vánoční knihy od As-

trid Lindgrenové, navazuje 

Stromková výtvarná dílna; 

15:00

12. 12. Veselé cinkání

interaktivní program pro ro-

diny s menšími dětmi; 10:00

16. 12. Adventní čas

české vánoční zvyky a tra-

dice, navazuje Vánoční 

výtvarná dílna; 15:00

16. 12. Severní proud

promítání německého do-

kumentu, který je součástí 

festivalu fi lmů o lidských 

právech; 18:00

19. 12. Andělíčci z tácků

výtvarná dílna pro nejmen-

ší; 10:00

 Sedlčany – hvězdárna
9., 10., 16., 17. 12. Pozoro-

vací program

18:00–21:00

 Sedlčany – muzeum
15. 12. V první řadě: 

Vozík plný folku

křest publikace Petra 

Cihelky a koncert skupiny 

Naopak; 18:00

 Vysoký Chlumec – 
Skanzen
17., 18. 12. Vánoce 

ve Skanzenu

dobová řemesla a atmo-

sféra lidových Vánoc v 19. 

a na začátku 20. století; 9:00

 Vysoký Chlumec – bu-
dova úřadu
17. 12. Soutěž o nejlepší 

vanilkový rohlíček

oceněn bude nejchutněj-

ší a nejhezčí rohlíček, 

příjem soutěžních rohlíčků 

od 13:00; 14:00
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JESENICE Žáci, učitelé 
a provozní zaměstnanci 
jesenické základní školy 
uspořádali ve čtvrtek 1. 
prosince vánoční školní 
jarmark, na němž přivítali 
rodiče a prarodiče žáků, 
příznivce školy a zvědavé 
návštěvníky. 

Tř ídy se proměnily 
ve vánoční trh plný stánků, 
které nabízely k prodeji tra-
diční i netradiční výrobky 

s vánoční tématikou. Výdě-
lek z jarmarku bude použit 
na zakoupení tartanového 
doskočiště. Ke stejnému 
účelu se konala i dražba 
maxiperníčku a dřevěných 
obraceček s motivem. Ná-
vštěvníci se při ní skvěle 
bavili. S jejich zájmem se 
setkal i stánek Jindřicha 
Částky prezentující školní 
3D tiskárnu. 

František Vávra

SEDLČANY Výstava v sedl-
čanském muzeu zahájená 
v pátek 2. prosince před-
stavuje tvorbu Lenky 
Feldsteinové a Lenky Fal-
tejskové a dostala název 
Pro mě za mě.

Jaroslav Nádvorník se 
ve svém úvodním slově 
nejprve zamyslel, jak má 
obě Lenky ve své řeči od-
lišovat. Po zavržení něko-
lika variant dospěl k roz-
hodnutí říkat jim Lenka 
keramička a Lenka bás-
nířka, resp. fotografka. 
„Jsme tady zhruba na tře-

tiny,“ odhadl. „Někdo je 

příznivcem první Len-

ky, někdo druhé Lenky 

a ostatní jsou ti, kteří přišli 

ze zvědavosti a něco by si 

před Vánoci rádi koupili. 

Ovšem dnes jsme se ocitli 

na výstavě, která nekore-

sponduje pouze s Vánoce-

mi. Až sem v příštích týd-

nech zajdete a nebude tu 

tolik lidí jako teď, zjistíte, 

že to jsou věci duchovní, 

věci, nad nimiž se musí 

přemýšlet. A krása, kte-

rou si odsud odnesete byť 

jen v mysli, vás může hřát 

po celý rok.“

Pak představil obě 
p r o t a g o n i s t k y.  Z a č a l 
s Lenkou Feldsteinovou: 
„Jejím materiálem je bílá 

šamotová hlína, tu krou-

ží, vytlačuje a modelu-

je. Tak trochu tipuju, že 

tenkrát ještě jako každá 

amatérská výtvarnice za-

čínala s užitým uměním, 

hrnečky a talířky, v době 

prvních kruhových pecí, 

které sem po revoluci při-

šly a byly všem vlastní. 

Ale už tyto prvotiny nes-

ly charakteristické stopy 

Lenčiny tvorby. Tato fáze 

přešla brzy do fáze vol-

nějšího charakteru, která 

nezná hranic. Například 

její figury jsou postavičky 

různých velikostí, které 

se pinoží v marném po-

kusu vymanit se z něče-

ho, nebo naopak něčeho 

dosáhnout. A občas se to 

povede, protože jiné po-

stavy se z této propasti vy-

škrábaly, smějí se od ucha 

k uchu, sportují a užívají 

si. A nakonec tu máme 

volnou plastiku, třeba 

pítka, objekty do větších 

prostor, ideálně do stínu 

stromu nebo na trávník.“

Aktuá lně  se  Lenka 
Feldsteinová inspiruje 
u manžela Jakuba, který 
učí okruh přátel hebrej-
štinu. Tak se hebrejské 
písmo spolu s prvky du-
chovna a víry objevují 
i na Lenčiných výtvo-
rech.

K d y ž  s e  J a r o s l a v 
N á d vo r n í k  p ř e s u n u l 
k Lence Faltejskové, při-
znal, že ji doposud dobře 
neznal. Absolvovali proto 

prý spolu dva krátké, ale 
intenzivní telefonní roz-
hovory a pohovořili také 
během instalace výstavy.

„Lenka básnířka má 

za sebou dvě básnické 

sbírky. Charakteristickým 

znakem je vždy propojení 

fotografie a slova. Mezi 

snímky najdeme detaily, 

záběry na krajinu, město, 

občas se mihne člověk, 

dokonce i autoportrét. 

Nemohl jsem se nezeptat, 

jak tyto básně vznikají. 

Jestli jako u opery se nej-

prve vytvoří hudba a tepr-

ve pak se hledá libretista, 

nebo zda je to naopak. 

Většinou prý je to tak, že 

když ji napadne báseň, 

ke které ještě nemá od-

povídající fotku, okamži-

tě vyráží na lov. A také 

mi řekla, že ta proměna, 

kterou jeden z podtitulů 

výstavy avizuje, nastala 

poté, co si osahala svou 

výtvarnou a básnickou 

profesi, a tak se jí druhá 

kniha psala podstatně 

lépe. Z té se teď tedy sice 

lidé těší, ale Lenka prý už 

má dost materiálu na třetí 

knížku.“

Nádvorník připomněl, 
že tyto dvě Lenky mají 
za sebou kus společného 
života: „Poznaly se na jed-

nom z pražských sídlišť 

a od té doby se přátelí. 

Je zajímavé, že ve stejné 

době se pak obě odstěho-

valy na jih – jedna k nám, 

jedna kousek od nás. A je 

fajn, že se tady na té vý-

stavě setkaly.“

Za obě Lenky návštěv-
níky přivítala Lenka Fal-
tejsková: „Jsme moc rády, 

že jste přišli, a jsme moc 

rády, že jsme tady spolu, 

protože tohle je vlastně vý-

stava našeho přátelství.“

Hudebn í  doprovod 
vernisáže zajistili na vlně 
folku a country Pavel 
Švestka a Petr Hanzlík. 
Prodejní výstava v Měst-
ském muzeu Sedlčany 
potrvá do pátku 6. ledna, 
kdy se uskuteční derni-
sáž s autorským čtením.

Pavel Žak

Jednou z nejznámějších 
adventních postav je Mi-
kuláš. V ornátě a s berlou 
navštěvoval menší děti 
už v 19. století. Doprová-
zel ho anděl s košíkem, 
v němž měl nadílku: jabl-
ka, ořechy a cukroví. Tu 
však dítě stejně jako dnes 
dostalo jen za básničku 
a zodpovězené otázky Mi-
kuláše. V některých vsích 
však Mikuláš nechodil 
a děti dostávaly dárečky 
do punčoch, které si při-
chystaly u okna.

Zatímco 5. prosinec byl 
událostí hlavně pro malé 
děti, večer před svátkem 
svaté Lucie měly příleži-
tost se pobavit zejména 
mladé dívky. Oblékly se 
do bílých košil, tváře si 
začernily sazemi, někde 
je skryly za závoj a tak-
to ustrojené vtrhly po-
stupně do všech domů. 

Ve světnici rozházely pe-
řiny, zpřevracely obleče-
ní a boty, přendaly hrnce, 
nádobí a na podlahu roz-
sypaly popel. Někdy také 
chytaly muže, jimž pak 
“mydlily“ tvář bramborou 
a “holily“ je třískou z lou-
če. Potom, co se dosyta 
vyřádily, zazpívaly vinš 
a dostaly za něj od hospo-
dáře malý dárek.

Petr Ryšlavý

Žila, byla jedna Lenka 
F. Vlastně dvě…

Lenka Feldsteinová (vlevo) a Lenka Faltejsková

Advent za starých dob

Na vánočním 
jarmarku se 
i dražilo
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SEDLČANY S hercem Jiřím Kni-
hou jsme se potkali v sedlčanské 
knihovně ve čtvrtek 24. listopadu 
při příležitosti křtu audioknihy 
sedlčanské spisovatelky Marké-
ty Vítkové Poznej květiny, stromy 
a zvířátka, kterou namluvil. Účast-

níci křtu, žáci druhé třídy sedlčan-
ské 2. ZŠ školy Propojení byli nad-
šeni. Smáli se, hlásili se, tleskali 
mluvenému slovu, ale především 
promítaným krátkým videím z na-
táčecího studia. Tyto reakce byly 
pro herce Knihu a spisovatelku Vít-
kovou tou nejlepší vizitkou jejich 
společné práce. 

Jiří Kniha má k dětem blíz-
ko, nejen jako otec, ale také díky 
tomu, že pracoval několik let jako 
saniťák v dětské nemocnici. Potvr-
dil to i v rozhovoru.

Jak jste se dostal ke spoluprá-

ci s Markétou Vitkovou?

Oba jsme původem z jednoho 
města – Hradce Králové. Pokud 
jde o namluvení její knížky, tak 
to bylo tak, že mi zavolala Ema 
Zámečníková, která je autorkou 
písní, scénáře a režie audioknihy. 
Já jsem k Emě kdysi dávno chodil 
na literárně-dramatický kroužek, 
a protože se u ní téměř každé léto 
se spolužáky setkáváme, tak mi 
jednou nabídla načtení knihy s tím, 
že Markétě Vítkové mě doporučila. 
Chválila ji, že knihy nejen píše, ale 
i výtvarně zpracovává, distribuuje 
a že už s ní spolupracovala na asi 
čtyřech audioknihách. S Markétou 
jsme si poté, kdy si poslechla můj 
hlas, řekli ano. 

Bylo pro vás Sedlčansko ne-

známým místem na mapě?

Ne tak docela. Věděl jsem napří-
klad, že se ve městě vyrábí plísňo-
vý sýr hermelín, nebo že ze Sedl-
čan není daleko na Slapy. 

Proč zmiňujete právě Slapy?

Než jsem začal žít v Praze, toto 
místo u Vltavy jsem vnímal jako 
exotický kus kraje ke koupání. 
Když jsem se oženil, získal jsem 
ke Slapům mnohem důvěrněj-
ší vztah. Manželčini rodiče tam 
mají chatu, díky tomu tak jezdíme 
i na dovolenou a já okolí čím dál 
víc poznávám. Dokonce na Slapy 
někdy chodím z hlavního města 
pěšky. Možná si časem padesáti-
kilometrovou trasu protáhnu a do-
jdu až do Sedlčan, což zase není 
tak daleko...

Neměl jste obavy z načítání 

Markétiny knihy, kde jste musel 

asi u deseti zvířátek měnit hlas? 

Nepletly se vám?

Tušil jsem, proč vybrala a do-
poručila Ema Zámečníková právě 
mě – věděla, jak mě baví impro-
vizace, hraní a blbnutí s hlasem, 
znala mě tak především z jeviště 
na divadle. Strach jsem z přecho-
du jednoho hlasu zvířete do dru-
hého neměl, spíš jsem se obával 
správné výslovnosti při načtení 
jednotlivých semínek rostlin, kte-
ré jsou ve vlastním ději důležité 
a zachycení té jejich jinakosti. Na-
příklad, když jsem jedno semínko 
představoval jako „podlouhlé žlu-
tozelenonamodralé chmýřovité, 
čepýřovité s ocáskem na vrcho-
lu...“ (smích). To se mi v nahrá-
vacím studiu moc nevedlo a opa-
kovat jsem musel text vícekrát. 
U toho jsem nejvíce sakroval. 
A děti jsem tady pobavil tím, když 
jsem jim vyprávěl a také předve-
dl, jak po dokončení práce ve stu-
diu jsem se doma přistihl, že chví-
li mluvím hlasem ježka, pak zase 
veverky nebo králíka Ferdy. 

Dětské publikum je vám blíz-

ké díky divadlu i vaší jedné 

profesi v dětské nemocnici. Jak 

na vás působili v Sedlčanech 

žáci 2. třídy coby diváci?

Do pekla s nimi a Herodese 
na ně... (směje se). Ne, neberte 
mě vážně, naopak byli vnímaví 
a bylo to tady s nimi fajn. Já ješ-
tě v současné době hostuji v di-
vadle Minor, kde děláme různá 
představení vhodná pro rodiny 

a v některých případech i pro děti 
už od dvou let. Vychováváme si 
tak publikum, až dospějí, a navíc 
to baví i nás. Dokonce jsme hráli 
pro maminky s miminky, proto 
jsem na dětské publikum zvyklý. 
Podle mých zkušeností platí, že 
když mu nabídnete kvalitní věc, 
tak to děti i kvalitně ohodnotí. 
Cítíte a vidíte, že jim program 
něco dá, jsou ochotny si s vámi 
povídat. Tady v knihovně byli 
posluchači normální – pokouka-
li, poslouchali a když jsem viděl, 
že se víc vrtí a kývají na židlích 
nožičkami, tak jsem si řekl, že je 
čas přejít od četby k písničkám 
a videoukázkám. 

Působil jste a působíte v řadě 

divadel, mezi výčtem nechybí 

ani legendární brněnská scéna 

Husa na provázku. Na jakého 

z kolegů tam nejvíc vzpomínáte?

Husa na provázku pro mě zna-
menala sedm let života. Byly to 
krásné časy, ale nechtěl bych ně-
koho z kolegů dávat jako boha 
na nějaké křeslo. S některými se ví-
dám v pražských divadlech a jed-
nou měsíčně jedu do Národního 
divadla v Brně, kde hraji v před-
stavení Improvozovna. Setkávám 
se tak například se Sašou Staňko-
vem, který působí jako zdravotní 
klaun, Michalem Daleckým, který 
je v současnosti známý prostřed-

nictvím fi lmových rolí a detektiv-
ních seriálů, s Jirkou Jelínkem, 
který je autorem nejen mnoha 
představení v Brně, ale dokonce 
režíruje i na Slovensku a s dalšími 
kluky. Někdy i stihneme spolu za-
jít na Provázek a dát si kafe nebo 
pivo. A pak mažu zpátky na vlak 
nebo na autobus. 

Býváte obsazován spíš do rolí 

klaďasů nebo do záporných po-

stav?

V seriálu Kriminálka Anděl 
jsem byl záporák. Ono je to tak – 
když jsem měl krátké vlasy, hrával 
jsem spíš policajty, asi si režiséři 
říkali, že v uniformě vypadám jako 
ostrý kluk (smích), ale od té doby, 
co mám vlasy dlouhé, tak dostá-
vám nabídky na role blbečků, feťá-
ků, alkoholiků a vrahů. Hrát něco 
takového je zábavnější, ale není to 
moje vysněná meta. 

V současné době účinkujete 

v Městských divadlech Praž-

ských ve vánoční inscenaci... 

Inscenace se jmenuje A osel 
na něj funěl, jde o příběh situ-
ovaný do první republiky, kdy 
do školy nastoupí nová učitelka 
a děti se těší, že s ní nazkouší 
s loutkami vánoční příběh o na-
rození Jezulátka. Jedna žačka z ži-
dovské rodiny přinese na zkouš-
ku židovský svícen a kolem toho 
se odvíjí debata dětí i dospělých, 
jestli to do toho patří nebo ne... Je 
to krásný rodinný příběh, ve kte-
rém hraji hned dva tatínky a také 
musím lehce měnit hlas. 

Blíží se vánoční svátky, co 

u vás o Vánocích nesmí chybět?

Mě nejvíc dojímá, že když je 
čas, můžeme se v klidu projít, po-
tkat se s kamarády, a protože jsem 
otcem sedmileté dcery a devítile-

tého syna, tak si všechno užijeme, 
včetně psaní dopisů Ježíškovi, cin-
kání zvonečku, radostí nebo mož-
ná i trochu hraného nadšení nad 
ponožkami při rozbalování dárků. 
Děti vánoční nadílku zatím vnímají 
tak, že jim dává dárky Ježíšek a do-
spělí si na památku jeho narození 
dávají dárečky sami. 

Marie Břeňová

A osel na něj funěl je název divadelní 
hry, o níž se zmínil herec Jiří Kniha

Herec Jiří Kniha by prý další spolupráci 
se sedlčanskou spisovatelkou Markétou 
Vítkovou neodmítl.

Žáci 2. ZŠ Propojení se po křtu audioknihy věnovali výtvarnému zpracování příběhu.
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Rebel Sázava – Slavoj 
Obecnice 3:1 (1:1, 0:0, 
2:0)
SEDLČANY Minulý týden došlo 
na zimním stadionu v dlouhodo-
bém pohárovém turnaji amatér-
ských hokejistů k prvoligovému 
duelu mezi Obecnicí, která v této 
sezóně dosud ani jednou neokusila 
hořkost porážky, a Sázavou. Rebel 
byl týmem, jemuž patřila druhá 
příčka prvoligové tabulky, většinou 
zatím také vítězil, ale přesto měl 
na Slavoj tříbodovou ztrátu.

Nechal se čekat špičkový hobby 
hokej, a jen se začalo hrát, bylo znát, 
že se skutečně bude na co dívat. 
Nakonec se z mače vyvinul jeden 
z nejkvalitnějších, ne-li zcela nejlepší 
dosavadní zápas této hokejové pohá-
rové sezóny. Zvlášť v prvních dvou 
třetinách se hrálo v takové rychlosti, 
že to na ledě vypadalo skoro, jako 
by se hrála spíše krajská, než hobby 
soutěž. Bylo také vidět, že na tom 
oba týmy jsou dobře nejenom fyzic-
ky, ale i technicky a že většina hráčů 
už toho má hodně za sebou. 

Vedení se sice ujala hned na za-
čátku Obecnice zásluhou Martina 
Kocmana, ale už v 7. minutě to bylo 
1:1, když po nahození puku před 
brankoviště doklepl hrací předmět 
do sítě přes ležícího gólmana Jan 

Kysela. Hned vzápětí rozehrála Sá-
zava přesilovku, sice ji nevyužila, ale 
i nadále měla solidní tah na branku, 
a i v dalších minutách měla o něco 
více ze hry. Jenom toho zatím nedo-
kázala využít. Dvě minuty před prv-
ním klaksonem Obecnice rozehrála 
přesilovku, zmírnila sice tlak soupe-
ře, avšak skóre se nepohnulo.

Rychlá hra byla k vidění 
i ve druhé třetině. V její 7. minutě 
začala hrát tentokrát Sázava přesi-
lovou hru, sevřela svého soupeře 
jako do svěráku, opět ji nepromě-
nila v gól, avšak i nadále více tlačila 
na pilu. Druhá třetina sice skončila 
bez branek, ale nerozhodný stav 
jistě brala více Obecnice. 

Tempo poněkud polevilo až 
ve třetí části hry. Oba týmy si hlídaly 
zadní vrátka a šancí bylo vidět již je-
nom jako šafránu. Když už se zdálo, 
že utkání skončí nerozhodně, natla-
čila se před brankoviště soupeře 
celá útočná vozba Sázavy. Její akci 
zakončoval minutu a čtyřicet vteřin 
před závěrečnou sirénou střelou 
z bezprostřední blízkosti Daniel 
Svoboda – 2:1. Sázava však byla při 
chuti i nadále a osmadvacet vteřin 
před koncem pojistil její vítězství 
Vladimír Čapek. Rebel se tak stal 
prvním týmem, který dokázal Obec-
nici v této sezóně porazit. 

David Myslikovjan

SEDLČANY Slavoj Obecnice po své 
první porážce v této sezóně na-
stoupil v turnaji amatérských ho-
kejistů v sobotu 3. prosince proti 
Štětkovicím, které byly v minulosti 
téměř vždy zvyklé také okupovat 
nejvyšší příčky tabulky. Tentokrát 
je Stará garda zatím na čtvrtém 
místě a proti lídrovi se hodně sna-
žila tuto situaci vylepšit.

Už v první třetině byla k vidění 
spousta hezkých hokejových akcí 
na obou stranách a také brankáři 
se blýskli několika výbornými zá-
kroky. V jejím závěru Stará garda 
nevyužila přesilovku a pouhých de-
vět vteřin před sirénou naopak in-
kasovala z hole Martina Kocmana. 
Ze druhé části hry neuplynula ještě 
ani minuta, když obránci Štětkovic 
ztratili ve vlastním obranném pás-
mu mezi kruhy puk a toho využil 
Karel Máša. Útočník Obecnice na-
přáhl a bombou „golfákem“ na la-
pačku brankáře nekompromisně 
zvýšil na 2:0. Vzápětí Štětkovice sice 
nevyužily svoji další početní výho-
du, ale i po jejím skončení nadále 
zůstali v tlaku, který dokázal zužit-
kovat Václav Herma – 2:1. Kontaktní 
branka nastartovala Starou gardu 
k ještě větší aktivitě, ale vyrovnat 
se jí ve druhé třetině už nepodařilo.

Drama pokračovalo i ve třetím 
dějství, a navíc bylo okořeněno 
jednou kuriózní situací. Při jed-
nom ze soubojů se dostala ho-
kejka hráče Štětkovic mezi nůž 
brusle a botu hokejisty Obecnice, 
ten se skácel na led a „ozdobený“ 
holí projel po zadku od své ob-
ranné čáry málem až ke středové 
červené. Tuto úsměvnou situaci 
zastínilo zranění hráče Štětkovic 
o chvíli později. Hokejista odkulhal 
do kabiny za pomoci spoluhráče 
a na led se už nevrátil. Obecnice 
byla mezi těmito dvěma situace-
mi úspěšná při přesilovce, kterou 
využila už po pouhých osmi vte-
řinách. Autorem branky byl opět 
Martin Kocman. Jiskřička naděje 
svitla Staré gardě osm minut před 
koncem při početní výhodě díky 
Jiřímu Kahounovi. V závěru mače 
po menší šarvátce před brankářem 
Obecnice hrály Štětkovice přesi-
lovku, gólmana nahradil šestý hráč 
v poli, ale na stavu 3:2 pro Obecni-
ci se už nic nezměnilo.

Ve druhé lize hájil rovněž v so-
botu první místo Chlum v duelu 
s křepenickými Čerty a do vedení 

se dostal po osmi a půl minutách 
hry zásluhou Kamila Vančury. Bu-
bák se z těsného náskoku mohl ra-
dovat pouze do začátku prostřední 
části hry, kdy srovnal křepenický 
Filip Novák na 1:1. Vedení na ho-
kejky Chlumu brzy vrátil Jakub 
Vančura a do konce druhé části 
hry padly ještě tři góly. Jejich au-
tory byli na straně Bubáku Michal 
Sosnovec a na straně Křepenic se 
dvakrát trefi l Filip Novák, který tak 
zkompletoval svůj hattrick. Čerti se 
dostali do vedení po minutě třetího 
dějství zásluhou Jaroslava Šťastné-
ho, a když osm minut před koncem 
zvýšil na 5:3 Milan Kodet, bylo to 
s Chlumem hodně nahnuté. Už 
po minutě ale snížil Kamil Vančura 
a hned vzápětí vyrovnal na koneč-
ných 5:5 Michal Sosnovec.

Výsledky
1. liga: Sázava – Obecnice 3:1, 

Štětkovice – Příčovy 5:0 kontu-
mačně, Obecnice – Štětkovice 
3:2. Obecnice měla před naší uzá-
věrkou na čele tabulky s dvanác-
ti body opět tříbodový náskok 
na druhou Sázavu, a dokonce šesti-
bodový na třetí Zvírotice. Poslední 
páté Příčovy měly body čtyři.

2. liga: AHC Nový Knín – Domi-
no 8:5, Kňovice – Vršovice 1:2, Kře-
penice – Chlum 5:5. V tabulce má 
nyní Chlum už třináct bodů a o čty-
ři body zpět jsou druhé Kňovice. 
Na třetí místo se prodraly Křepeni-
ce, které svoji sbírku rozšířily rov-
něž na devět bodů. Poslední šesté 
Domino zůstalo na třech.

3. liga: Medvědi – Votice 3:7, 
Rumola – Rybníkáři 2:4, Ševci Nový 
Knín – Medvědi 7:5. Přestože petro-
vické Rumole se v poslední době 
příliš nedaří, zatím je stále s deseti 
body v tabulce na prvním místě. 
Na druhé příčce jsou nyní Rybní-
káři a na třetí novoknínští Ševci. 
Oba týmy mají devět bodů. Na po-
slední šesté místo klesli po dvou 
porážkách sedlčanští Medvědi.

4. liga: Štětkovice B – Hrádek 
2:7, Olbramovice – Neveklov 4:1. 
Tabulka čtvrté ligy je nadále velice 
vyrovnaná, nebo alespoň její čelo. 
Na prvních třech místech jsou 
týmy, které dosud nasbíraly osm 
bodů v pořadí první Hrádek, dru-
hé Štětkovice B a třetí Solopysky. 
Na posledním šestém místě zůstal 
čtyřbodový Neveklov.

David Myslikovjan

HC Příbram B – Tatran 
Sedlčany 4:2 (1:0, 0:0, 
3:2)
PŘÍBRAM Ve 13. kole krajské hoke-
jové soutěže se v neděli 4. prosin-
ce utkal Tatran v úloze druhého 
týmu tabulky s jejím premiantem 
na jeho ledě. K vidění byl vyrovna-
ný hokej se šťastným koncem pro 
favorita. 

O osudu utkání se rozhodovalo 
v jeho posledních pěti minutách, 
kdy byl velice přísně vyloučený 
hráč Tatranu a domácí hokejisté 
překlopili vedení na svoji stranu. 
3:2 vedli až do samotného závěru 
zápasu, kdy hosté začali hrát va-
bank, trenér Karel Pospíšil odvo-
lal brankáře a Příbram skórovala 
do prázdné branky. 

Pokud se týká hodnocení celé-
ho mače, v první třetině se o něco 

lépe dařilo domácím hokejistům. 
Lépe bruslili, byli častěji před 
brankou Tatranu a také se jim po-
dařilo vstřelit vedoucí gól. Ve dru-
hé části se ale do toho obuli i hos-
té a také oni více přitlačili na pilu. 
Vyrovnání se sice ve druhé části 
nedočkali, ale ve třetí už ano. Za-
vadil dokázal proměnit trestné 
střílení a na 2:2 vyrovnával Ond-
ra Spilka po závaru před brankou 
příbramských hokejistů a několi-
ka střelách z obou stran. Brankář 
nakonec zřejmě po kontaktu s jed-
ním z obránců odklouzal mimo 
svoje brankoviště a Ondra trefi l 
odkrytou klec.

Ve 14. kole soutěže se Tatran 
utká na domácím ledě v sobotu 
10. prosince s týmem SK Žižkov 
Praha. Rozhodčí vhodí první buly 
v sedmnáct hodin.

David Myslikovjan

Vyrovnané hokejové 
utkání rozhodl až 
jeho závěr

Vedoucí tým prvoligové 
hokejové tabulky druhou 
ztrátu bodů nepřipustil

V hokejovém souboji 
těžkých vah uspěla Sázava
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Když jsem viděl ve zprá-
vách řady nedodělaných 
vozů Škoda pro nedostatek 
některých dílů, napadlo 
mě to naše lithium. Vzpo-
meňme na bouři ve sně-
movně, když se v roce 2017 
blížily parlamentní volby. 
Tehdy byl nedlouho mini-
strem průmyslu a obcho-
du za ČSSD Jiří Havlíček. 
Oznámil ve sněmovně 
memorandum podepsané 
v Ústí nad Labem s austral-
ským investorem o hlubin-
né těžbě lithia v Krušných 
Horách. Ten po předběž-
ném průzkumu odhadl 
možnou těžbu na asi 37 mi-
liónů tun lithia. 

Premiér Bohuslav So-
botka při tom myslel na vy-
užití zkušeností státního 
podniku DIAMO. Tehdy 
byla ČSSD strana s 8 minis-
try z 18. Hnutí ANO vycítilo 
příležitost, jak svému koa-
ličnímu partnerovi zlomit 
vaz. Pokřikující poslanci 
ANO označovali jednání 
ministerstva jako krádež 
za bílého dne. Nezkušený 
ministr Havlíček byl umlá-
cen hloupými frázemi. 

V ČR se lithium nikdy 
netěžilo, natož aby se vyu-

žívalo k cílovému produk-
tu. Naopak Austrálie má 
velké zkušenosti – přes 
40 % světové těžby – téměř 
celý zbytek představují 
Argentina, Chile a Bolívie. 
V Krušných Horách se ale 
těžil cín i wolfram a v odka-
lištích se naskytla povrcho-
vá těžba vázaného lithia 
(tento lehký kov se vysky-
tuje jen ve sloučeninách). 
Cínovec může znamenat 
tak 3 % světové produkce. 
Chopil se toho miliardář 
Karel Janeček, povolení 
má již 7 let.

V roce 2017 se mimo 
těch bouří ve sklenici vody 
pod vlajkou ANO také tro-
chu počítalo. První odhad 
vycházel, že bude možno 
počítat s těžbou v roce 
2022. Za předpokladu, že 
s využitím dřívějších ša-
chet a zkušeností bude ta 
práce snazší, levnější a še-
trná k životnímu prostředí. 
Rok bude pomalu končit, 
a že by se ten uhličitan 
lithný těžil, mi asi uniklo. 
Každopádně cena roste. 
Před dvaceti roky Čína pla-
tila necelých 6 tisíc dolarů 
za tunu a nyní přes 60 tisíc.

Vladimír Roškot

Jako mnoho z nás sleduji 
probíhající mistrovství světa 
ve fotbale. Ovšem není zpráv 
o této sportovní události, kte-
ré by nezahrnovaly i nové 
fotky nepřehlédnutelné 
chorvatské modelky Ivany, 
jež zaujme úspornými odě-
vy v chorvatských barvách, 
a ještě víc tím, co je v nich 
napěchované.

Na jedné straně je to od-
souzeníhodná sexualizace 
ženy, o níž se píše jen pro-
to jak vypadá a co ukazuje. 
Na straně druhé si nejsem 
vědom toho, že by Ivanu 
do této odsouzeníhodné 
role někdo nutil. Její roz-

verné pózy napovídají, že 
se rozhodla stát se pouhým 
sexuálním objektem zcela 
dobrovolně. A když uváží-
me, že počet jejích sledují-
cích na Instagramu stoupl 
za jediný týden o 300 tisíc, 
nedělá to ani zadarmo.

Ženy pečující o mrav-
nost ostatních žen by pod-
le mého názoru neměly 
bojovat s muži, ale s jinými 
ženami. My muži bychom 
ten zápas měli spíš sledovat 
zdálky a fandit svému týmu. 
Obávám se, že vím, který 
z týmů by měl víc mužských 
fanoušků. Avšak to nevadí, 
protože amazonky muži vět-

šinou shovívavě pohrdají, 
neboť jako tupá zvířata ovlá-
daná vrozenými instinkty 
jsme předurčeni k domesti-
kaci ušlechtilým ženstvem, 
spíš než k naději, že se ně-
jakým zázrakem zkultivuje-
me sami.

Je to problém skupin 
a přirozené tendence domní-
vat se, že defi novaná sku-
pina je stejnorodá. Pokud 
skupině „ženy“ přiřadíme 
atribut „něžná“, tak každá 
drsňačka bude automaticky 
černá ovce, kterou je třeba 
usměrnit, protože vybočuje. 
Tohoto sociálního inženýr-
ství se zpravidla dopouštějí 

lidé, kteří volné soužití růz-
norodých povah vidí raději 
jako třídní boj několika mo-
nolitických společenských 
bloků. Starší z nás pamatují, 
jaké atributy přiřazovala 
těmto skupinám strana s ve-
doucí úlohou. Každý pra-
covitý a schopný hospodář 
dostal nálepku vesnického 
boháče, jehož bylo potřeba 
vytrhnout z kořenů a vymý-
tit. Zato každý dělník byl na-
jisto zosobněná ctnost, proto-
že měl na dlaních mozoly.

Já nevidím ženy jako 
skupinu milionů jednotek 
se stejnými názory, pocity 
a postoji. Přiznávám jim prá-

vo na různost. Ať se Ivanka 
promenuje na tribunách 
a fotí své velkolepé tělo, když 
to o své svobodné vůli dělat 
chce. Jiné ženy ať chodí po-
kojně zahalené od hlavy až 
k patě. Smiřme se s tím, že 
jedna žena bude ve stejné 
situaci polichocená a druhá 
hrubě uražená. Smiřme se 
i s tím, že ta samá žena může 
být ve stejné situaci jednou 
polichocená a podruhé 
hrubě uražená, třeba podle 
toho, kdo konkrétně ji na to 
rande pozve. Jen už žádný 
třídní boj, prosím, snad toho 
už bylo dost.

Bohumil Vohanka

Co by říkal současné situa-
ci, zejména zatím devítimě-
síční válce, Václav Havel, 
kdyby byl mezi námi?

Když to vezmeme ana-
logicky jako dobu těhoten-
ství, co se tady rodí? Něco 
zdravému selskému rozu-
mu nepochopitelného. Po-
divné, pro někoho líbivé, 
názory. „Chceme hned mír! 

Vraždí, kdo posílá na Ukra-

jinu zbraně. Prodlužuje vál-

ku, kdo pomáhá Ukrajinu 

bránit. Dohodněme s Rus-

kem levný plyn…“ Jistě, kdo 
by nechtěl mír, klid, dosta-
tek všeho a zdarma. Nebo 
aspoň levně.

Krátce po zvolení pre-
zidentem byl Václav Ha-
vel pozván do USA. Tam 
v Kongresu přednesl 21. 
2. 1990 historický projev, 
který je přirovnáván k vá-
lečnému projevu W. Chu-
rchilla, jenž nesouhlasil 
s Mnichovskou smlouvou. 
Havel vysvětloval pří-
tomným politikům, jaké 
byly získány zkušenosti 
za obou totalit. Občané 
USA, neznající jakoukoliv 
násilnou nadvládu, to ne-
chápali a ptali se s údivem, 
proč jste je volili? Ale zdá-

lo se, že Havlovu projevu, 
spíše jako projevu spiso-
vatelskému než politické-
mu, bylo porozuměno. Byl 
odměněn dlouhým potles-
kem vestoje.

V jedné pasáži své 
řeči vyzýval Spojené stá-
ty k promyšlené pomoci 
Rusku, chtějí-li pomoci 
nám. Po 2. světové válce 
pomohly USA rozmláce-
nému Německu podle 
Marshallova plánu a Ně-
mecko je dnes nejsilnější 
zemí Evropy. Ne že by 
slova Václava Havla ne-
padla na úrodnou půdu, 
dokonce došlo k dohodě, 
že USA začnou vykupo-
vat ruské jaderné hlavice, 
aby je deaktivovali a ničili. 
Bylo třeba manýry Sovět-
ského svazu ukázat jako 
obyvatelstvu nepřátelské 
a Rusko konečně zbavit 
bolševické autokracie, kte-
rá není schopna společen-
ského ani hospodářského 
pokroku. 

B o h u ž e l  s e  d o s t a l 
k moci Putin bez zkušenos-
tí s demokracií. Říkalo se, 
že Rusku rozumí a udělá 
potřebný pořádek. Po stu-
dené válce ovšem ve světě 
nehledal přátele ke spolu-
práci, ale nové nepřátele, 
na které pak sváděl bídu. 
Krym před osmi roky měl 
být posledním důrazným 
varováním. Válka na Ukra-
jině je krutě drahá hlavně 
spoustou padlých vojáků, 
ale na straně Ukrajiny také 
mnoha zabitými civilisty, 
včetně žen, dětí i senio-
rů. Hromadné hroby… Že 
něco takového, co jsem 
znal z mého dětství, se 
bude opakovat nyní, je pro 
mne absolutně nepochopi-
telné. 

Havel by asi řekl, že 
Rusové si prohráli bu-
doucnost, ve které by žili 
v bohatství a přátelství 
se slušnými demokratic-
kými státy.

Vladimír Roškot

K O M E N T Á Ř

Začalo se letos?

Z A M Y Š L E N Í

Rusové prohráli svou budoucnost

K O M E N T Á Ř

Chorvatská krása

Oblíbený dárek pod stromeček
Vánoční speciál Sedlčanského kraje

V prodeji od 14. prosince
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